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برجستگیاینموضوعمحدودبهتشیعمیشود؟
پژوهش ها و مطالعات زیادی در موضوع مهدویت انجام شده و 
شاید کمتر موضوعی در اسلام و در ادیان اینقدر مورد بررسی و 
تحقیق واقع شده است. مهدویت موضوعی است که چند کتاب 
قبل از تولد امام زمان درباره اش نوشته شده؛ فضل بن شاذان و 
علی بن مهزیار قبل از تولد امام زمان درباره اش کتاب نوشتند. 
شعرا قبل از تولد امام زمان درباره مهدویت شعر گفتند. سید 
حمیری زمان امام صادق است، دعبل خضایی زمام امام رضاست، 
کمیت اسدی زمان امام باقر است. اینها همه شان درباره حضرت 
مهدی ارواحنافداه اش��عار دارند. کدام جریان را شما در تاریخ 
پیدا می کنید که قبل از تولد کتاب، شعر، ندبه و دعا برای آن 
تولید شده باشد. بسیاری از این دعاها قبل از تولد امام زمان 
انشا و خوانده شده است. همه ائمه درباره آن حرف دارند، همه 
ادیان درباره اش مطلب دارند. مهدویت موضوع فراگیری است 

و پژوهش های مختلفی هم پیرامون آن شده است.
یکیازپرسشهاییکهبعضامطرحمیشودایناستکه
انتظارظهوراساس�اچهفایدهایبرایامروزمادارد؟اگرامام
زماندرزمانحیاتماظهورنکنندوماازدنیابرویم،دعاهاو
انتظارهایمابرایفرجبیهودهبودهاست؟پاسخاینپرسشها

وشبهاتچیست؟
این شبهه ای است که خیلی ها مطرح می کنند، می نویسند، 
حتی در این رابطه کتاب نوشتند.  ببینید! ما باید ابتدا سیره 
امام زمان در دوران غیبت را بفهمیم تا ببینیم این امامی که 
الان غایب اس��ت چه ارتباطی با م��ا دارد. فرض هم کنیم ما 
هم نتوانس��تیم ظهورش را درک کنیم، ما مثل پدران مان  از 
دنیا رفتیم و امام زمان را درک نکردیم. ده ها نس��ل هم درک 
نکردند. اصلا فرض کنیم ظهور 1000 س��ال دیگر است، آن 

وقت تکلیف چیست.
همین جا یک نکته بسیار مهم را گوشزد کنم. ما نمی دانیم 
ظهور چه زمانی اتفاق می افتد، کسی حق ندارد وقت تعیین کند، 
کسی حق ندارد زمان بدهد، علائم ظهور بحث بسیار پیچیده ای 

است و به همین راحتی نمی توان درباره آن اظهار نظر کرد.
من در پاسخ به سوال حضرت عالی می خواهم یک مطلب 
عرض کنم. باید ببینیم امروز که امام غایب است چطور با ما 
ارتباط دارد. چه کار می کند و چگونه در واقع امام نقش��ش را 

ایفا می کند.
م��ن خدمت ش��ما 4 عنوان می گویم. اینه��ا را از احادیث 
می گویم. یک: آگاهی از احوال شیعه. درست است امام زمان 
غایب است اما کاملا از احوال شیعه مطلع است، حدیث داریم، 
خود امام زمان نوشت به شیخ مفید »وَلا یعَْزُبُ عَنّا شَیءٍ مِنَ 
أخبارکُِمْ«؛ هیچ یک از احوالات شما بر ما مخفی نیست ما از همه 
احوالات شما خبر داریم. پس عزیزان ما منتظر یک امام رویایی 
نیستیم. ما منتظر یک امام حی حاضر هستیم که از اعمال ما 
خبر دارد. دقت کنید الان با زمان امام صادق تفاوت چندانی 
ندارد. امام صادق در مدینه زندگی می کرد. چند درصد مردم امام 
صادق را دیدند. زمان امام صادق در جامعه هزاران نفر زندگی 
می کردند؛ در یمن، در ایران، در روم و جاهای مختلفی شیعه 
داشتیم. من با غیرشیعه هم کاری ندارم. چند درصد از شیعیان 
موفق شدند خدمت امام صادق برسند و شخصا ایشان را ببینند. 
خیلی کم. چند درصد شیعه ها توانستند شخصا خدمت امام 
عسکری برسند. امام عسکری در تبعید بود اصلا کسی جرأت 
نمی کرد برود. چند درصد شیعیان مستقیما امام رضا را در ایران 
دیدند. امام رضا ۳ سال ایران بود. چقدر از مردم ایران توانستند 
شخصا بروند بنشینند با ایشان صحبت کنند. خیلی کم. زمان 
ائمه هم اینطور نبوده که همه امام را ببینند. طرف مثلا در قم 
زندگی می کرد زمان امام صادق، می دانست امام صادق امامش 
است، در شهر مدینه است، نه دیدش، نه سخنش را شنید، نه 
ارتباطی با او داشت. چون امام در مدینه بود فقط می دانست 
امام از اعمالش خبر دارد، فقط می دانست مثلا فرض کنید اگر 
به امام متوسل بشود جواب می دهد، اگر وجوهات داشت برای 
او می فرس��تاد. امروز هم همین طور است. فرقش این است ما 
نمی دانیم کجاست، آنها می دانستند امام صادق در مدینه است 
ما می دانیم در کره زمین است. حالا کجاست ما نمی دانیم، جای 
آن معلوم نیست، و الا همان است. چطور امام صادق از احوال 
ش��یعه ها باخبر بود، امام باقر باخبر بود، امام کاظم باخبر بود، 
امام زمان هم باخبر است. کاملا مطلع است. چطور امام صادق 

دعا می کرد برای شیعه ها، اگر اتفاقی می افتاد برای شان متوسل 
می شدند و واسطه می شد پیش خدا حاجت شان برآورده شود. 
امروز هم همان است.  امام زمان 4 نماینده داشت که به اینها 
می گویند نواب خاص. نایب خاص دیگری بعد از س��ال ۳29  

نیامد. 4 نفر بیشتر نبودند. 
علی بن محمد آخری شان است. می گوید یک روز یک نامه به 
دستم رسید از امام زمان. دیدم آقا نوشتند »فانک میت ما بینک 
و بین سته ایام«؛ علی بن محمد! 6 روز دیگر از دنیا می روی. 
وقتی که این اتفاق افتاد غیبت کبری شروع می شود دیگر بعد 
از من هم به کس��ی وصیت نکن من دیگر نایب خاص ندارم. 
آقا صریحا فرمود که بعد نفر چهارم هیچ نایب خاصی وجود 
ندارد. باز می بینید یک طرف کشور یکی می گوید من همسر 
امام زمانم. الان در زندان می دانید ما چقدر امام زمان قلابی و 
ادعایی داریم. سر 6 روز هم  علی بن محمد از دنیا رفت. این 
نخستین نکته که در زمان غیبت، امام زمان از احوال ما خبر 
دارد. چطور امام صادق، امام باقر، امام کاظم خبر داشت امام 
زمان هم همان طور است. امام کاظم به علی بن یقتین فرمود 
مثل اهل سنت وضو  بگیر چون دید جانش در خطر است. امام 
رضا آمد ایران در تشییع جنازه ای شرکت کرد گفتند آقا مگر 
شما ایشان را می شناسید فرمودند بله! گفتند آقا شما که ایران 
نبودید، فرمود ما ش��یعیان مان را در سراسر دنیا می شناسیم. 
پ��س یک نقش امام زمان امروز آگاهی از وضعیت ما اس��ت. 
این خیلی نکته دقیقی اس��ت. آن آقایی که کتاب می نویسد، 
شبهه می کند که انتظار به چه دردی می خورد، باید گفت ما 
انتظار یک مساله رویایی را نمی کشیم، انتظار یک مساله جامد 
و فریزری را نمی کشیم. امام حی است، امام حاضر است. اصلا 

ما منتظر حضور نیستیم ما منتظر ظهوریم. امام حاضر است.
نقش دوم فرزند رس��ول خدا حضرت محمد)ص( توجه و 
رس��یدگی به امور شیعیان اس��ت. خیلی از اوقات کار ما گره 
می خورد با یک دعای ولیعصر، با یک زیارت آل یاس��ین با 2 
رکعت نماز امام زمان که صدتا  »ایاک نعبد و ایاک النستعین« 
دارد و خواندن آن در همه جا توصیه شده، می بینید که مشکل 
حل می ش��ود. آقا در همان توقیع نوش��ت »اناّ غَیْرُ مُهْمِلینَ 
لمُِراعاتکُِمْ،« ما شما را یادمان نمی رود » وَلا ناسینَ لذَِکْرِکُمْ« 
ما شما را فراموش نمی کنیم. فرمود اگر ما به درد شیعه های مان 

نمی رسیدیم دشمنان شیعه ها را درو می کردند.
اگر عنایت امام زمان به شیعیان نبود آیا امروز شیعه اینقدر 
قدرت داشت؟ امروز اینقدر عظمت داشت؟ شما فکر می کنید 
حزب الله در لبنان وقتی تلاش می کند برای مبارزه با دشمن 
صهیونیستی، امام زمان او را رها می کند. در انقلاب اسلامی ما 
چقدر دست های عنایت از امام زمان در آن مشاهده می شود.

فرمود دومین نقش من این اس��ت که من به امور ش��ما 
رسیدگی می کنم. امیرالمومنین فرمود امام زمان در بازار شما 
می آید، در جمعیت های شما می آید، به جمعیت های شما سلام 
می کند، از نزدیک پنجشنبه، دوشنبه و نیمه شعبان و اول هر 

ماه پرونده های شما را مطالعه می کند و می بیند.
درموردش�خصیتهاوبزرگاندینیماهمزیادنقلشده
اس�تهنگامیکهدرامورمهمدچارمشکلوگرهمیشدند
بهمحضتوسلبهحضرتمهدیمشکلاتبرطرفمیشد.

بله! همین طور است. مرحوم آقای بافقی کسی بود که در 
حرم حضرت معصومه وقتی رضاشاه زن و دخترش بی حجاب 
آمدند در این حرم رفت جلوی شان ایستاد و از حرم بیرون شان 
کرد. یک پیرمرد محاس��ن سفید تکی ایستاد جلوی همسر 
رضاشاه و فریاد زد و او را از این حرم بیرون انداخت. البته این 
کار او گران تمام ش��د و رضاشاه آمد با چکمه وارد حرم شد، 
این پیرمرد را زد دهانش را غرق خون کرد و او را تبعید کرد به 
شهرری. این شخصیت بزرگوار فرموده بود هروقت کار حوزه 
و طلاب و امور ش��یعه سخت می شد، من می رفتم جمکران 

نماز می خواندم برمی گشتم مشکل حل شده بود. 
حتی بعضی از دوستان شان می گویند 

یک شب برف آمده بود برف سنگین. 
گفتیم امش��ب دیگر نروید، گفت 

ن��ه من نمی گذارم برنامه ام ترک 
شود. مواردی که بعضی ها برای 

خود من نقل کردند از علما از 
بزرگان اینها با توسل به امام 
زمان مشکل را حل کردند، 

مشکل را رفع کردند.

  چه کسی گفته ما در زمان غیبت انتظارمان رویایی است. 
تمام این جشن ها موردنظر امام زمان است، تمام این مسائل 

مورد دید و مورد کنترل امام زمان ارواحنافداه است.
 مساله سوم رسیدگی به پرونده ها و نامه های اعمالی است 
که به خدمت ایشان می رود. انتظار امام زمان یک انتظار سبز 
است، یک انتظار شفاف است، یک انتظار با ساحل است، یک 
انتظار تاریک و جامد و یک انتظار بازدارنده نیست. انتظار امام 
زمان پویا است. فعال است، بازدارنده نیست. کسی که منتظر 
است عقیده اش، عملش، روشش را با امام زمان منطبق می کند. 
 گاهی می گویند مثلا حضرت عیسی وعده داد بعد از خودش 
یک پیامبری می آید. خب! بنی اسرائیل منتظر بودند اما مثل ما 
برنامه دعا و ندبه ای نداشتند. 600 سال بعد از وعده حضرت 
عیس��ی پیامبر خدا متولد شد، مردم دور او را گرفتند انقلاب 
کرد و حکومت تشکیل داد. ما هم مثل آنها صبر کنیم تا امام 
ظهور کند، چرا ما قبل از ظهور اینقدر باید مراسم بگیریم. پاسخ 
این است که آن زمان پیامبر متولد نشده بود، انتظار تولدش 
را می کش��یدند اما ما انتظار تولد نمی کش��یم. انتظار حضور 
نمی کشیم. امام حضورش در جامعه است. امام ناظر است، امام 
حی اس��ت، امام پرونده خدمتش می رود. امام برای شما دعا 

می کند، به توسلات شما جواب می دهد.
ازآنجاکهمسالهارتباطباامامزمانوتوجهبهایشانبسیاربا
اهمیتاست،عدهایازشیعیانبرایاینکهبهتربتوانندباحضرت
ارتباطبگیرندوایشانرابشناسندسراغبعضیازروایاتمیروند
کهمعلومنیستچقدراعتبارداشتهباشد.آیاشناختامامزمان

بهصورتجزئیدرزمانغیبتامکاندارد؟
 این نکته را توجه کنید که در مساله مهدویت هرگز سراغ 
مسائل فرعی و حاشیه ای نرویم. از جاده به شانه جاده نرویم. 
اینکه همسر امام زمان چه کسی هست، فرزندش چه کسی 
هست، کجا زندگی می کند، علائم ظهور چند مورد هست؟ چه 
سالی می آید. گفتند دنبال اینها نگردید، آدم در بازار متاسفانه 
گاهی کتاب ه��ا و مقالاتی می بیند خیلی س��خیف... خیلی 
ضعیف... بعضی ها زمان دادند، س��ال دادند هر حادثه ای را به 

زور می خواهند وصل کنند به علائم ظهور.
از ما نخواس��تند دنبال این بح��ث برویم. اصلاً بحث علائم 
ظه��ور واقعاً بحث پیچیده ای اس��ت، روایاتش بعض��اً روایات 
ضعیفی اس��ت. بعضاً قوی اس��ت، بعضا 
حقیقتش مخفی است. می دانیم 
س��فیانی قبل از ام��ام زمان 
است اما کیست، کجاست، 
چگونه است نمی دانیم. من 
ش��نیدم از یک آدم موثقی 
می گفت یک سال ماه رمضان 
جمع ش��دیم در یک خانه ای 
تا س��حر گفتند امشب صیحه 
آسمانی می آید، تا سحر هم شد 

صیحه نیامد. اینطور باعث می شود ایمان مردم ضعیف بشود. در 
کتابی خواندم مرگ فلان مرجع نشانه ظهور است. آن مرجع از 
دنیا رفت الان سال ها هم دارد می گذرد ظهور تحقق پیدا نکرد. در 
روایات داریم »وقاتون« را تکذیب کنید هرکس وقت تعیین کرد. 
»هلاک المستعجلون«، هرکس عجله کرد هلاک می شود. اصلًا 
آقا ما یک وظیفه ای در دوران غیبت داریم باید انجام بدهیم. اگر 
بودیم و ظهور را درک کردیم الحمدلله »و ان حال بینی و بینها 
الموت« اگر بین ما و امام زمان مرگ فاصله انداخت و نبودیم، 
مثل پدربزرگان ما، مثل شیخ مفید، شیخ انصاری، چقدر از علما 
درباره امام زمان کتاب نوشتند و خودشان هم از دنیا رفتند. خب 
اگر ما هم اینطور شدیم وظیفه مان را انجام دادیم. در حدیث داریم 

کسی که انتظار را درک کند این خودش فرج است. 
اگرموافقباشیدکمیهمبهسیرهامامزمانپسازظهور
وتشکیلحکومتبپردازیم.حضرتمهدیپسازظهورچه
اقداماتیانجاممیدهندومولفههایحاکمبرحکومتایشان

چیست؟
ما حدیث داریم وقتی امام زمان بیاید 4 کار در اولویت اصلاح 
او هس��ت. یک: قرآن. یدعوا الی کتاب الله. امام زمان قرآن را از 
مرگ نجات می دهد. چقدر خانواده های ما اخلاق ش��ان طبق 
قرآن است؟ الان اقتصاد ما قرآنی است؟ اقتصاد قرآنی ربا نباید 
در آن باشد. الان خانواده های ما قرآنی اداره می شود؟ خانواده 
قرآنی »لتسکونوا الیها« باید زن و شوهر باعث آرامش هم باشند. 
خانواده قرآنی باید جوان به پدرش احترام کند. »لا تقل لهما اف« 
احترام ما از والدین قرآنی است؟ برخوردمان با زن و بچه های مان 

قرآنی است؟ »عاشروهن بالمعروف«.
در سوره حجرات نگاه کنید می گوید جامعه قرآنی غیبت 
در آن نیست، تهمت نیست، سوءظن نیست؟ تجسس نیست، 
واقعا الان جامعه ما قرآنی است؟ الان غیبت نیست؟ تجسس 
نیست؟ سوءظن نیست؟ غذای قرآنی خوردن باید غذای حلال 
و پاکیزه باش��د، واقعا غذا و لقمه های ما همش حلال است؟ 
خیلی قرآن غریب است در بین ما، خیلی. حدیث داریم دوره 
آخر الزمان چند چیز در غربت است یکی از آنها قرآن است. 
نخس��تین اولویت امام زمان قرآن است. ظهور را در راستای 
عاشورا می دانیم. امام حسین هم در نامه ای که به مردم کوفه 
نوشت فرمود اول اولویت من قرآن است »فَلعََمْري، ما الإمامُ 
إلّا الحاکمُ بالکِتابِ« فرمود من اول از قرآن شروع می کنم. روز 
عاشورا هم قرآن را در دست گرفت و گفت این کتاب بین من 

و شما قضاوت می کند.
چرا جوان دانشجوی ما قرآن خواندن بلد نیست. این درد 
نیست؟ چرا آدم های دارای لیسانس، فوق لیسانس،  دیپلم، 
قرآن خواندن بلد نیس��تند. این نخستین مصیبت است. بلد 
نیس��تند بخوانند. مرحله دوم عدم فهم معنای قرآن است. 
یک جوان متدین شیعه یک عمری مسلمان باشد آیات قرآن 
را نفهمد. با این همه ترجمه های سلیس، تفسیرهای خوب، 
مرحله سوم عمل به قرآن است. پس یک بلد باشیم بخوانیم، 

2- معنای آن را بفهمیم، ۳- عمل کنیم.
قرآن روز قیامت یا شاکی است یا شافع. بیکار نمی نشیند. 
همین کتاب یا شافع است، شفاعت می کند یا شکایت می کند، 
وای به آن که قرآن از او شکایت کند بگوید خدایا 80 سال از تو 
عمر گرفت بلد نبود من را بخواند یا خدایا مرا خواند ولی زیرپا 
گذاشت، خواند»لَا یغَْتَبْ بعَْضُکُمْ بعَْضًا « ولی غیبت کرد،  خواند 
»و لا تمش فی الارض مرحا« و عمل نکرد. این قرآن شکایت 
می کند از بعضی ها می گوید چرا یاد نگرفتی و چرا عمل نکردی.  
من گاهی عربس��تان می روم کشورهای دیگر اهل سنت، در 

خیلی از این ماشین ها نوار قرآن روشن است مرتب می خواند و 
آن راننده حفظ می شود، متاسفانه  کنار حرم حضرت معصومه 
یا حرم امام رضا در جشن نیمه شعبان صدای موسیقی های 
مبتذل  از ماشینی که پشت آن نوشته یا مهدی ادرکنی در 
می آید. این موسیقی که لهو است، لعب است، حرام است. چرا 
بین ماها قرآن غریب است. این درد است، این مصیبت است. 
 چرا در محرم و صفر قرآن در مسجدهای ما تعطیل می شود.
 ۳-2 س��اعت مداحی و سینه زنی می کنند ولی چند دقیقه 
قرآن نمی خوانند. عزاداری امام حس��ین جای خودش، من 
نمی گویم نباشد اما امام حسین شب عاشورا مگر وقت نگرفت 
قرآن بخواند. توصیه می کنم به هیات ها، به جلسات، به مداحان، 
به منبری ها، به همه کس��انی که دس��ت اندرکار امور تبلیغ 
هس��تند، قرآن را در محرم و صفر در مسجد ها  احیا کنید، 
بگذارید هرشب خوانده شود. تفسیر شود، منبرها برود به سمت 
تفسیر قرآن. یک ماه رمضان یک سوره را برای مردم تفسیر 
کنید، هر منبری، هر سخنرانی، هر رئیس هیأتی. یک معلم 
در مدرسه در طول ماه رمضان جلساتی که دارد هر روز یک 
سوره کوچک را اول کلاسش بخواند. خدا می داند فاصله مان 
با قرآن زیاد شده، در دانشگاه های ما باید تفسیر قرآن بیاید 
جای درس معارف را بگیرد، سال هاس��ت دارد معارف گفته 
می ش��ود ولی باید قرآن بیاید گفته بش��ود. معارف از قرآن، 
اخلاق از قرآن، درس های سیاس��ی از قرآن، »وَ لا رَطب ٍ وَ لا 
یابسِ ٍ إلِّا فيِ  کِتاب ٍ مُبِین ٍ«.  مهدی زهرا اگر بیاید قرآن را از 
م��رگ نجات می دهد. قرآن را از تنهایی نجات می دهد. امام 
زمان وقتی بیاید 4 چیز را در جامعه برجسته می کند. یکی 
دعوت به قرآن. دوم س��نت پیامبر. سنت پیامبر چه هست؟ 
سنت پیامبر امروز خیلی ترک شده، خیلی زیرپا گذاشته شده، 
سنت پیامبر احترام اهل بیتش بود، سنت پیامبر توکل و توسل 
به اهل بیت بود، سنت پیامبر ساده زیستی بود، سنت پیامبر 
رسیدگی به امور مردم بود، سنت پیامبر عدالت در جامعه بود. 
سنت پیامبر عبارت بود از اینکه مردم در جامعه به درد هم 
برسند، به همسایه برسند، مزاحمت برای هم ایجاد نکنند. شما 
به اسم همین جشن نیمه شعبان ببینید چقدر مزاحمت برای 
همسایگان ایجاد می شود. چقدر ابتذال، چقدر موسیقی، چقدر 
ترانه های ناپسند، چقدر بی توجهی به حقوق مردم. اگر امام 
زمان بیاید سنت پیامبر را احیا می کند، سنت پیامبر این بود 
که وقتی کسی به او بدی کرد پیامبر می بخشید. می خواهید 
سنت پیامبر را راحت بگویم چه بود؟ خدا به پیامبر ۳ دستور 
داد، پیامبر هم عمل کرد وقتی عمل کرد خدا به او فرمود » 
وَإنِکََّ لعََلیَ خُلُقٍ عَظِیمٍ« تو اخلاق بزرگی داری. آن ۳ دستور 
چه هست؟ امام صادق فرمود خدا به پیامبرش فرمان داد ۳ 
کار بک��ن، پیامبر این کاره��ا را انجام داد، بعد خدا فرمود تو 
اخلاق بزرگی داری. آن ۳ کار چه بود؟  »خذ العفو« پیغمبر 
ببخش... »و امر بالعرف« امر به معروف کن، به مردم آگاهی 
بده و »اعرض عن الجاهلین« از  آدم های جاهل اعراض کن و 
سر به سر آنها نگذار... این ۳ مورد. سنت پیامبر خذ العفو بود 
یعنی می بخشید ولی ما با خیلی ها قهریم و اختلاف داریم. چرا 
تا یک تندی به ما می شود تندی می کنیم، فحش می شنویم 
فحش جواب می دهیم. رسول خدا سنتش این نبود. گذشت 
در زندگی اش بود. سومین چیزی که امام زمان به آن دعوت 
می کند ولایت امیرالمومنین )ع( اس��ت. ولایت را امام زمان 
جهانی می کند. در حدیث داریم یک مبغض اهل بیت دیگر 
در عالم پیدا نمی شود. چهارمین چیز هم برائت از دشمنان و 

مخالفان اهل بیت است.

در اس��لام از ما خواسته ش��ده است انتظار داشته باشیم. 
انتظار، فراتر از نیازمندی اس��ت، فراتر از احس��اس نیاز است. 
گفته اند منتظر باشید؛ انتظار یعنی امید، انتظار یعنی اعتقاد به 
اینکه یک آینده  قطعی ای وجود دارد؛ صرف نیاز نیست؛ انتظار، 
سازنده است، لذا در روایات ما، معارف ما، انتظار فرج جایگاه 
بس��یار مهمی دارد که من حالا یک توضیحی درباره آن بعدا 
عرض می کنم. در توقیع شریف حضرت ولیعصر ارواحنا فداه 
ب��ه ابن بابویه - علی بن بابویه - از قول پیغمبر صلی الله علیه و 
آله و سلم نقل شده که فرمود: افَضَلُ اعَمالِ امُّتی انتِِظارُ الفَرَج؛ 
یعنی برترین اعمال امت من این است که منتظر فرج باشند؛ 
]یعنی[ امید. در یک روایتی از موس��ی بن جعفر علیه السلام 
]آمده[: افَضَلُ العِبادَهِ بعَدَ المَعرِفَهِ انِتِظارُ الفَرَج؛ معرفت یعنی 
توحید و معرفتِ حقایق الهی، ]برترین اعمال[ بعد از آن، انتظار 
فرج است. از امیرالمومنین )علیه السلام( ]نقل شده[: انِتَظِرُوا 
الفَرَجَ وَ لا تیَأسَوا مِن رَوحِ الله؛ انتظار فرج داشته باشید، از روح 
و رحمت و گشایش الهی مأیوس نشوید. پس در انتظار فرج 
امید هست، تحرک هست، اقدام وجود دارد که البته حالا درباره 
انتظار فرج گفته شده و مسلم است که انتظار فرج، یعنی انتظار 

فرج حضرت ولیعصر؛ این یک مصداق از انتظار فرج است. اینکه 
پیغمبر می فرماید »افَضَلُ اعَمالِ امَُّتی انِتِظارُ الفَرَج«، ناظر به 
همه  مش��کلاتی اس��ت که برای زندگی انسان پیش می آید؛ 
مشکلات گوناگونی در زندگی پیش می آید، انسان در مواجهه  
با این مشکلات نباید مأیوس شود، باید انتظار فرج داشته باشد؛ 
باید بداند فرج خواهد آمد. خود انتظار فرج، یک نوع فرج است 
که این روایتی است از حضرت موسی بن جعفر: لسَتَ تعَلمَُ انََّ 
انِتِظارَ الفَرَجِ مِنَ الفَرَج؛ خود انتظار فرج و انتظار گشایش، یک 
گشایشی است برای انسان که او را از آن حالت یأس، از حال 
درماندگی که به کارهای عجیب و غریبی وادار می کند، نجات 
می دهد. خب! اینکه پیغمبر و ائمه این جور فرمودند، معنایش 
این است که امت محمدی صلی الله علیه و آله و سلم، در هیچ 
حادثه ای از حوادث زندگی دچار یأس و نا امیدی نمی شوند و 

همیشه در همه حال انتظار فرج دارند.
خب! انتظار، به معنای نشستن و دست روی دست گذاشتن 
و چشم به در دوختن هم نیست؛ انتظار به معنای آماده شدن 

است، به معنای اقدام کردن است؛ به معنای این است که انسان 
احساس کند عاقبتی وجود دارد که می شود به آن دست یافت 
و برای رسیدن به آن عاقبت باید تلاش کند. ما که انتظار فرج 
داریم، انتظار ظهور حضرت بقیه الله ارواحنا فداه را داریم، باید 
در این راه تلاش کنیم؛ باید تلاش کنیم در راه ایجاد جامعه  
مهدوی؛ هم خودس��ازی کنیم، هم ب��ه قدر توان مان، به قدر 
امکان مان، دگرسازی کنیم و بتوانیم محیط پیرامونی خود را 
به هر اندازه ای که در وسع و قدرت ما است، به جامعه  مهدوی 
نزدیک کنیم که جامعه  مهدوی، جامعه  قس��ط است، جامعه  
معنویت اس��ت، جامعه  معرفت است، جامعه  برادری و اخوت 

است، جامعه  علم است، جامعه  عزت است.
یک نکته در باب انتظار فرج این است که انتظار فرج غیر 
از بی صبری و مدت معین کردن است که انسان یک زمانی را 
در نظر بگیرد که در فلان تاریخ مثلا باید این حادثه تمام شود 
یا این شدت به پایان برسد یا حضرت ظهور کنند که انسان 
بی صبری کند، پا به زمین بکوبد؛ انتظار فرج این نیست. انتظار 

فرج یعنی آماده سازی خود؛ بی صبری کردن و عجله کردن، جزو 
چیزهایی است که ممنوع است. یک روایتی است که »انَِّ الله 
لایعَجَلُ لعَِجَلهَِ العِباد«؛ اگر شما عجله می کنی، شتاب زدگی به 
خرج می دهی، معنایش این نیست که حالا خدا هم تابع عجله   
شما تصمیم بگیرد و عجله کند؛ نه! هر چیزی قراری دارد، وقت 
معینی دارد، حکمتی دارد، بر اساس آن حکمت انجام می گیرد.
این نکته  دیگر را هم عرض کردیم که مراد از انتظار فرج، 
هم فرج نهایی است که ظهور حضرت است، هم فرج بعدالشده 
است؛ یعنی فرج بعد از حوادث دشوار و حوادث همه گیر، مثل 
همی��ن حوادثی که امروز در دنیا وج��ود دارد که خیلی ها را 
مأیوس می کند، خیلی ها را وادار به خودکش��ی می کند، لکن 
وقت��ی که انتظار فرج وجود دارد، انس��ان می داند این حادثه 

بلاشک تمام خواهد شد.
خ��ب! یک نکته  دیگر هم اینجا وجود دارد و اینکه این 
آرامش روانی ناشی از انتظار فرج، این اطمینان نفسی را که 
انسان دارد که نفس او و دل او تلاطم ندارد، می شود افزایش 

داد؛ به وسیله  دعا، به وسیله  استغاثه، به وسیله  مناجات با 
پروردگار که »الَا بذِِکرِ الله تطَمَئِنُّ القُلوب«. این دعاهایی که 
وارد شده است - حالا ما الان در ماه شریف شعبان هستیم، 
بعد هم در ماه رمضان - دعاهای فراوان، مناجات های گوناگون 
و تکلم با خدای متعال بدون واس��طه خیلی مهم است؛ یا 
راز و نیاز کردن با ائمه  هدی علیهم السلام که نزدیک ترین 
آحاد عالم وجود به پروردگار متعال هستند، به انسان امکان 
اطمینان و آرامش می دهد. یاد خدای متعال گش��ایش به 
انسان می دهد، بهجت به انسان می دهد و رحمت الهی را هم 
جلب می کند که قطعا میلیون ها دست به  دعا برداشته  شده، 
آثار و برکاتی خواهد داشت. دیشب میلیون ها نفر موفق شدند 
دل های شان را با خدا آشنا کنند، متصل کنند و دست به دعا 
بردارند و با خدا حرف بزنند؛ بلاش��ک این ]کار[ آثار خوب 
خودش را، هم در خود آنها و هم در کل جامعه نشان خواهد 
داد و برکات زیادی خواهد داد. این چند جمله ای است که 
درباره مساله ظهور و فرج و قیام حضرت بقیه الله خواستیم 
عرض کنیم؛ البته حرف در این زمینه ها خیلی زیاد است و 

من به همین مقدار بسنده می کنم.

بیاناترهبرانقلابپیرامونمعنایانتظارفرج

انتظار یعنی امید
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